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بع�د از هش�ت دوره برگ�زاري جش�نواره فيل�م فجر در 
ب�رج ميلاد با حض�ور نمايندگان رس�انه ها و س�ينماگران 
و در حال�ي ك�ه بع�د از مخالفت ه�اي اوليه اي�ن محل به 
عن�وان »كاخ جش�نواره« پذيرفته ش�ده بود، ح�الا قرار 
اس�ت محل برگ�زاري جش�نواره تغيير كند و ب�رج ميلاد 
مرك�ز برگ�زاري نباش�د. همچني�ن ق�رار اس�ت مح�ل 
حضور نماين�دگان رس�انه ها و س�ينماگران تغيي�ر كند. 
مس��عود نجفي، مدير روابط عمومي سي و ششمین جشنواره 
فیلم فجر به خبرگزاري صداوسیما گفته است: »سي و ششمین 
جش��نواره فیلم فجر در محلي غیر از برج میلاد برگزار خواهد 
شد. پس از سال ها )از دوره بیست و هشتم به بعد( كه برج میلاد 
محل برگزاري ادوار مختلف جش��نواره فیلم فجر بود، امسال 
مهم ترين رويداد سینمايي كش��ور در محلي غیر از برج میلاد 

برگزار خواهد شد كه به زودي معرفي مي شود.«
او همچنین توضیح داده كه در س��ي و ششمین جشنواره فیلم 
فجر مكاني ويژه اهالي رس��انه در نظر گرفته شده اس��ت و اين 
جايگاه از س��ینماي هنرمندان جدا خواهد بود. جشنواره فیلم 
فجر از س��ال 88 و در اولین س��ال مديريت جواد شمقدري بر 
معاونت امور سینمايي وزارت ارشاد به برج میلاد منتقل شد. به 
دلیل ظرفیت زياد مركز همايش هاي برج میلاد و افزايش تعداد 
رسانه ها به تدريج اين محل به نمايش فیلم ها براي خبرنگاران، 
منتقدان، س��ینماگران و برپايي نشس��ت هاي پرسش و پاسخ 
تبديل شد. در يكي دو سال اول انتقال به اين محل، دوري از مركز 
شهر با انتقادهاي اهل رسانه مواجه بود، اما به تدريج آنها و بدنه 

سینما اين محل را به عنوان آنچه »كاخ جشنواره« شهرت دارد، 
پذيرفتند، اما به تدريج مشكلات ديگري خود را نشان داد؛ حضور 
افراد غیرمرتبط، تماشاگران عادي با كارت مهمان و چهره هايي 
كه مشخص بود ارتباطي با سینما ندارند باعث شد عرصه براي 
رسانه ها تنگ شود و حتي براي ديدن برخي فیلم ها جاي كافي 
نباشد. در يكي دو سال گذشته، زمزمه هايي درباره جدا كردن 
رسانه ها از سینماگران به گوش مي رسید كه اجرا نشد. اما ظاهراً 
امس��ال در راس��تاي كوچك كردن جش��نواره و كاهش تعداد 
فیلم ها، نه تنها برج میلاد مركز جشنواره نخواهد بود كه رسانه ها 
نیز به محلي جداگانه منتقل خواهند شد. جشنواره فجر تا قبل از 
سال 88 محلي را با عنوان »سینماي رسانه ها« در نظر مي گرفت 
و آنها در كنار هم فیلم مي ديدند. يكي از چالش هاي جداسازي 
در سال 96 آن اس��ت كه تعداد رس��انه ها با دهه هاي 1370 و 
80 قابل مقايسه نیست و از سوي ديگر تفاوت كار خبرنگاران و 

منتقدان مي تواند دردسرهايي جديد بسازد.

تغيير بزرگ در برگزاري جشنواره سي و ششم

بعد از 8 سال جشنواره فجر در برج ميلاد برگزار نمي شود

نظر مجيد مجيدي درباره آنسوي ابرها
مجی��دي مجی��دي اولی��ن فیل��م 
س��ینمايي اش را در خارج از كشور 
ساخته اس��ت. »آنس��وي ابرها« را 
مجیدي در هند فیلمبرداري كرده 
است و گفته مي ش��ود ايده ساخت 
اين فیلم در هندوستان، سفري بوده 
كه مجیدي براي پیدا كردن لوكیشن 
فیلم »محمد رس��ول الله)ص( به اين كش��ور داشته است. فیلم 
»آنس��وي ابرها« ب��ه تازگي تكمی��ل شده اس��ت و مجیدي در 
مصاحب��ه اي درباره اين فیل��م مي گويد: »آنس��وي ابرها دنباله 
اعتقادات سینمايي من است كه ريش��ه در ارزش هاي انساني، 
عش��ق، دوس��تي و روابط خانوادگي دارد. اي��ن فیلم همچون 
»بچه هاي آسمان« داستان يك برادر و خواهر است، با اين تفاوت 
كه آنها بزرگ شده اند و با كشمكش هاي بزرگ تري در شهر شلوغ 

بمبئي رو به رو هستند.«
در دوره اي نام اين فیلم حتي به عنوان نماينده احتمالي ايران در 
اسكار مطرح شده بود كه خیلي زود اين مسئله رد شد. با توجه 
به اينكه عنوان شده بود قرار است فیلم »محمد رسول الله)ص(« 
در س��ه اپیزود س��اخته ش��ود و پیش از اينكه مجید مجیدي 
درگیر ساخت فیلم »آنس��وي ابر ها« شود، تهیه كنندگان فیلم 
»محمدرسول الله)ص(« از ساخته شدن قسمت دوم اين فیلم 
خبر داده بودند كه میسر نشد. اكنون بايد منتظر بود و ديد كه 
مجیدي مي خواهد بعد از »آنس��وي ابرها« دوباره سراغ پروژه 

قبلي برود يا خیر!
      

 گلايه يك گرافيست 
از بد حسابي مديران فيلم فجر

طراح پوستر »علي حاتمي« كه قرار 
بود در جشنواره فیلم فجر استفاده 
شود از بد حسابي مديران جشنواره 
فیلم فجر انتقاد كرد. آيدين آغداشلو 
در صفح��ه اجتماعي اش نوش��ت: 
پارس��ال تصمیم گرفتند پوس��تر 
جش��نواره فجر را به عل��ى حاتمى 
اختصاص بدهند. سفارشش را براى من آوردند. فرصتشان هم كم 
بود و دير كرده بودند. من هم به ياد و به خاطر على حاتمى عزيزم 
شب و روزم را گذاش��تم براى اين كار. كار كه تمام شد، تحويل 
گرفتند و بردند. اين نقاش ادامه داد: چهار، پنج روزى خبرى از 
س��فارش دهنده ها نش��د تا وقتى كه تلف��ن كردند ك��ه كار را 

نپسنديده اند و چون كه نپسنديده بودند، پولش را هم ندادند!
بد حسابي مالي و نپسنديدن طرحي كه آغداشلو براي جشنواره 
طراحي كرده بود، در حالي انجام شد كه براي دوره سي و پنجم 
جش��نواره فیلم فجر، يك عك��س از علي حاتمي با اس��تفاده از 
نرم افزار هاي اديت عكس دستكاري شده و شبیه نقاشي شده بود، 
به عنوان پوستر جشنواره معرفي شد كه اجراي گرافیكي ضعیف 

آن اعتراض هاي متعددي را به همراه داشت. 
جشنواره فیلم فجر دو سالي مي شود كه از چهره پرتره هنرمندان 
ايراني براي پوستر جشنواره اس��تفاده مي كند. در سال 94 نیز 
پوستري با طرح چهره مرحوم خسرو ش��كیبايي انتخاب شده 
بود كه طرح آن به دلیل انتقاد ه��ا از طراحي و گرافیكش، چند 

بار تصحیح شد. 
      

قاليچه پروين گم شد!
قالچیه جهیزيه پروين اعتصامي كه 
به موزه فرش تبريز اهدا شده بود، گم 
ش��ده اس��ت! پروي��ن اعتصام��ي 
مشهور ترين ش��اعره تاريخ ادبیات 
فارسي است كه در طول دوره كوتاه 
زندگي اش توانست تأثیر مهمي بر 
شعر فارس��ي داشته باش��د. پروين 
اعتصامي كه در جواني از دنیا رفته بود، در زندگي زناشويي دچار 
مشكل بود و شايد همین مشكل باعش شد تا قالیچه جهیزيه اش 
آنطور كه در خانه همه نو عروس ها اس��تفاده مي شود، به كارش 
نیايد و دست آخر از موزه فرش تبريز سر درآورد،اما چند وقتي 
است كه خبري از اين قالیچه ارزشمند نیست و جايش در موزه 
خالي اس��ت؛ موضوعي كه »فارس« آن را پیگیري كرده است. 
علي اصغر شعر دوس��ت، رئیس خانه موزه شهريار مي گويد: »دو 
هفته پیش كه به دعوت شوراي شهر به عمارت مركزي شهرداري 
تبريز رفتم و به موزه فرش سري زدم، قالیچه را نديدم! بلافاصله 
س��ؤال كردم كه قالیچه 12 متري جهیزيه پروين اعتصامي چه 
شده است؟ برخي ابراز بي اطلاعي كردند و برخي گفتند كه نیاز 
به تعمیرات و رسیدگي داشت؛ چراكه كیفیتش نازل شده بود، از 

اين رو به انبار منتقل شده است.«
كاخ موزه ش��هرداري تبريز كه موزه فرش تبريز نیز در آن واقع 
شده اطلاع رساني درباره انتقال قالیچه پروين اعتصامي نكرده و 
همین موضوع باعث نگراني فرهنگ دوستان تبريزي شده است. 
آنها خواس��تار توضیح مديران موزه درباره وضعیت اين قالیچه 

نفیس هستند.

محمدصادق عابديني     ديده بان 

    محمدصادق عابديني
رئيس س�ازمان س�ينمايي با حضور در يك 
برنامه تلويزيوني، وضعيت فعلي س�ينماي 
كش�ور را با وضعي�ت دهه60 مقايس�ه كرد؛ 
س�ال هايي كه محم�د مه�دي حيدريان به 
عنوان مديري جوان با همراهي افرادي چون 
سيد محمد بهش�تي و عبدالله انوار هدايت 
سكان سينماي كش�ور را در دس�ت گرفته 
بودند. تا چه حد اين مقايس�ه درست است؟

حیدريان دلیل مقايس��ه وضعیت س��ینما را با 
آنچه در دهه 60 رخ داد، در پیچیدگي رخداد ها 
عنوان مي كند و مي گويد: از مشتركات دهه 60 
با اكنون اين است كه هر اتفاقي در حوزه فرهنگ 
و هنر مي افتد، به دلیل پیچیدگي، گستردگي 
و فراواني عوامل دخی��ل در آن، به برنامه ريزي 

احتیاج دارد. 
    دهه 60، سينمايي كه بر نمي گردد!

در يكي از آخرين برنامه هاي »خندوانه«، رسول 
صدرعاملي كه مهمان برنامه ب��ود، از خاطرات 
سینمايي اش از دهه 60 و استقبال خوب مردم 
از فیلم »گل هاي داوودي« گف��ت؛ فیلمي كه 
موفقیت اقتصادي اش تأثیر بسزايي در زندگي 

اين فیلمساز داشته است. 
دهه 60 را مي توان دوراني استثنايي در سینماي 
ايران دانست؛ دوره اي كه هنوز مردم سینما را به 
عنوان تفريحي سالم قبول داشتند و سینما رفتن 
جزو فرهنگ مردمي بود كه سختي هاي جنگ 
تحمیلي را تحمل مي كردن��د. بخش عمده اي 
از اخلاقي تري��ن و در عین حال خلاق ترين آثار 
سینمايي كش��ور در آن س��ال ها با حمايت از 
كارگردانان جواني س��اخته ش��د ك��ه در حال 
تجربه سینما بودند. بدون اينكه از طرف دولت 
طرح هاي دستوري مانند »هنر و تجربه« به آنها 

تحمیل شده باشد. 
حیدريان صرف��اً در ن��گاه به گذش��ته، بخش 
پیچیدگي ها و عوامل دخیل را پیش مي كشد، 
اما بخش مهم آن يعني چرخیدن چرخ سینما 
را مطرح نمي كند. در س��ال هايي كه كشور به 
خاطر درگیري در جنگ و مشكلات اقتصادي 
ناشي از آن، تلاش مي كرد با طرح هاي رياضتي 
بودجه را براي مصارف حیاتي هزينه كند، سینما 
مي توانست درآمد خوبي داشته باشد. مردم آن 
سینما را دوست داشتند و حاضر بودند ساعت ها 

هم در صف بايستند تا به سینما بروند. 
در بحث پیچیدگي بايد گفت كه سینما به خاطر 
تأثیرات اجتماعي و سیاسي اش در هیچ دوره اي 
از تحولات و تصمیم گیري هاي بیروني بي تأثیر 
نبوده است و حاكمیت و جامعه نسبت به سینما 

همیشه موضع حمايتي يا انتقادي داشته اند. 
تخمی��ن اينكه محمدمه��دي حیدريان در آن 
سال ها چقدر در شكل گیري سینماي اجتماعي 
دهه 60 و رونق س��ینمايي مردمي مؤثر بوده، 
موضوعي اس��ت كه مي توان آن را بررسي كرد، 
اما اكنون سكاندار اصلي سینماي ايران شخص 
حیدريان است و شرايطي كه فعلًا سینما به آن 
دچار است متأثر از تصمیم هاي درست يا غلط 

اين مدير فرهنگي است. 
    سينماي ميلياردي با بليت هاي گران 

يكي از بازي هاي رسانه هايي كه چند وقتي رونق 
زيادي پیدا كرده اس��ت ، اع��لام میزان فروش 
فیلم هاي س��ینمايي از س��وي روابط عمومي 
فیلم ها يا رس��انه هاي نزديك به فیلمس��ازاني 
خاص است. القاب غلو شده، بازي با ارقام و از همه 
مهم تر تأكید بر رسیدن به سانس هاي فوق العاده 
و فروش هاي میلیاردي برخي از فیلم ها از جمله 
اين بازى هاى رسانه اى  است. براي افراد نا آشنا با 
فرايند فروش گیشه سینماها، شنیدن رقم هاي 
فروش میلیاردي جالب توجه است، اما صرفاً با 
يك حساب سرانگشتي میزان فروش يك فیلم 
در روزهاي اكران آن و تعداد سالن هاي در اختیار 
آن فیلم، مي شود به درك واقعي از استقبال مردم 
از يك فیلم رسید. حتي با اعلام اينكه سیستم 
فروش سینما مكانیزه ش��ده، در مواردي مانند 
میزان فروش فیلم »س��اعت پنج عصر« حرف 
و حديث هاي��ي درباره میزان ش��فافیت فروش 
فیلم و اعلام ركوردهاي فروش مطرح ش��د كه 
همین موضوع مي تواند بازي رسانه اي با موضوع 
فروش هاي میلی��اردي را به هم بزند. حیدريان 
مي گويد: متأسفانه زير 10درصد افراد، مخاطب 
فیلم هاي فعلي روي پرده هس��تند،اما راه حل 
افزايش اين میزان چیس��ت؟ رئیس س��ازمان 
سینمايي كه بر برنامه ريزي براي سینما تأكید 
مي كند، راه ح��ل را در اكران فیلم هاي خارجي 
در سینماهاي ايران عنوان مي كند! آيا مخاطب 
ايراني مانند ده��ه 60 ديدن فیل��م ايراني را بر 
خارجي ترجیح مي دهد يا منتظر است فیلم هاي 

خارجي اكران شوند تا به سینما برود؟
    فيلم خارجي، شوخي با مخاطب!

رئیس سازمان سینمايي يكي از راه هاي بالابردن 
مخاطبان سینما را در اكران فیلم هاي خارجي 
مي دان��د. حیدريان مي گوي��د: »فیلم خارجي 
از جمله عواملي اس��ت كه اج��ازه روبه رويي و 
مواجهه بي واس��طه بیننده را ب��ا فیلم و فضايي 
مي دهد كه به خاطر آن س��ینما مؤثر مي شود. 
همچنین به س��اير ش��یوه هاي پخش ي��ا ارائه 
فیلم برتري پیدا مي كند و م��ا اگر اين امكان را 
در اختیار تهیه كنن��ده نگذاريم، مخاطبان را از 
آشنايي با آخرين تكنولوژي هاي سینما محروم 
كرده ايم. ما براي هدف خاص بي آنكه مزاحمتي 
براي فیلمسازمان باشد، مي توانیم آثار خارجي 

را به نمايش بگذاريم«. 
اكران فیلم خارج��ي در س��ینماها، موضوعي 
است كه در دوره اي باعث رونق سینما مي شد و 
اكنون سال هاست به واسطه تغییرات فرهنگي، 
اجتماعي و فناوري جايگاه سابق خود را از دست 
داده است. در طول يك روز شبكه هاي مختلف 
صداوسیما فیلم هاي خارجي را پخش مي كنند، 
افراد داراي گیرنده هاي ماه��واره اي فیلم هاي 
خارجي را از طريق شبكه هاي ماهواره اي دنبال 
مي كنند و بس��یاري از افراد نیز با اس��تفاده از 
دانلود فیلم از س��ايت هاي اينترنت��ي يا خريد 
دي وي دي از فروش��نده هاي خیاباني، آخرين 
فیلم هاي خارجي را با بهترين كیفیت تصوير و 
بدون ممیزي دريافت مي كنند. در اين شرايط 
كه س��ینماي جهان بدون واس��طه با مخاطب 
ايراني در ارتباط اس��ت، چطور مي شود انتظار 
داش��ت فیلم خارجي بتواند ب��راي وضعیت بد 
اقتصادي سینماي ايران نسخه شفا بخش باشد؟ 
قاعدتاً ب��راي اكران فراگیر ي��ك فیلم خارجي 
نیاز به تهیه رايت آن فیلم است. موضوع خريد 
رايت چندين بار مطرح شده و هر بار نیز موضوع 

»میجر« پیش مي آيد. 
ظرفیت اصلي س��ینماهاي كشور نیز در اختیار 
اكران فیلم هاي ايراني اس��ت و اگر قرار باش��د 
ظرفیت مناسبي براي اكران فیلم خارجي وجود 
داشته باشد بايد از پیش مشخص شود كه آيا از 
سهم س��الن هاي فیلم هاي داخلي كسر خواهد 
ش��د يا خیر. در حالت اول، فیل��م خارجي خود 
به معضلي براي س��ینماي ملي تبديل مي شود 
و در حال��ت دوم فیلم خارجي به س��انس هاي 
بي مخاطب تبعید مي شود و اكران يا عدم اكران 
آن تأثیر چنداني بر چرخه اقتصادي س��ینماي 
نخواهد داش��ت. مان��ور دادن روي اكران فیلم 
خارجي زماني مي تواند مؤثر باشد كه مخاطب 
ايراني همزمان با پخش جهاني يك فیلم بتواند 
در س��ینماهاي ايران آن را ببیند؛ يعني زماني 
كه حتي نسخه هاي »اس��كرين« آن فیلم براي 
دانلود روي س��ايت هاي غیر مج��از دانلود قرار 
نگرفته اس��ت. در ثاني با توجه  به اختلاف هاي 
فرهنگي، پیدا كردن فیلمي كه داراي ش��رايط 
اكران جهاني باش��د و از كمترين حد ممیزي 
برخوردار باش��د، تقريباً محال اس��ت. آيا بهتر 
نیس��ت در چنین ش��رايطي دنبال نسخه هاي 

بهتري براي سینما بود؟!

ذهن رئيس سازمان سينمايي درگير اكران فيلم خارجي است

 سينماي 10 درصدي
و فروش هاي بي معناي ميلياردي

حكمت 148

انسان زير زبان خود پنهان 

است.

»هي�لاري برت�ن« بازيگ�ر و مج�ري س�ابق ش�بكه 
ام ت�ي وي در م�ورد بن افلك دس�ت ب�ه افش�اگري زده 
اس�ت. اي�ن مج�ري تلويزيون�ي ادع�ا ك�رده از س�وي 
بن افلك م�ورد اذي�ت و آزار جنس�ي قرار گرفته اس�ت.
اخبار رس��وايي هاي جنسي هاروي واينس��تاين، تهیه كننده 
مش��هور حزب دموكرات، اين روزها به تیترجنجالي و مهمي 
تبديل شده است كه همچنان در صدر اخبار هالیوود قرار دارد، 
اما پس از افشاي اين خبر مهم، اخبار ديگري از رسوايي جنسي 
بن افلك، بازيگر و كارگردان فیلم ض��د ايراني »آرگو«حكايت 
دارد. »هیلاري برتن« بازيگر و مجري سابق شبكه ام تي وي در 
مورد بن افلك دست به افشاگري زده است. اين مجري تلويزيوني 
ادعا كرده از سوي بن افلك مورد اذيت و آزار جنسي قرار گرفته 
است. بن افلك در پاسخ به اين ادعا، در صفحه توئیترش پستي 
منتشر و از اين مجري تلويزيوني به خاطر رفتار نامناسبش در 
س��ال 2003 عذرخواهي كرده و عملًا بر موضوع آزار جنسي 

صحه گذاشته اس��ت. بن افلك يكي از چهره هاي سرشناسي 
است كه در روزهاي اخیر به جنجال اتهامات جنسي واينستاين 
واكنش نشان داده و گفته بود، اين اخبار حالش را بد مي كند. 
بلافاصله بعد از اظهارنظر افلك درباره رفتار واينس��تاين، يكي 
از كاربران در پس��ت توئیتري نوش��ت: »او يك بار سر صحنه 
»TRL« به هیلاري برتن دس��ت درازي كرده بود. انگار همه 
فراموش كردند.« اما پس از اين جدال مجازي، برتن در صفحه 
توئیترش واكنش نش��ان داد: »من فرام��وش نكردم« و كمي 
بعد در اقدامي بي سابقه مجري سابق ام تي وى اقدام به انتشار 

ويدئويي تحت عنوان »تي آر ال بدون سانسور« كرد. 
در اي��ن ويدئو، برتن ب��دون اينكه از فرد مش��خصي نام ببرد، 
ماجراي آزار و اذيتي را كه سر صحنه فیلمبرداري آن مجموعه 
تلويزيوني رخ داده، شرح مي دهد. در ادامه اين ويدئو، كلیپي 
از بن افلك نمايش داده مي ش��ود كه از او درباره سن و سالش 
مي پرس��د. برتن كه از سال 2009 به اين س��و با جفري دين 
مورگان، ستاره سريال »مردگان متحرك« نامزد كرده است، 
در زمان وقوع اين حادثه 21 س��ال داشته و بن افلك 31 ساله 
بوده است. بن افلك هم بلافاصله در صفحه توئیترش واكنش 
نشان داد و نوشت: »من كار نادرستي در حق خانم برتن مرتكب 
شدم و از اين بابت صمیمانه عذر مي خواهم. «كارگردان فیلم 
برنده اس��كار »آرگو« در واكنش به رس��وايي هاي واينستاين 
نوش��ته بود: »چنین رفتاري كاملًا غیر قابل قبول است و من 
مدام از خودم مي پرسم از دست من چه كاري ساخته است كه 

مطمئن شوم نظیر اين اتفاق براي ديگران تكرار نشود.«

 فيلم رسوايي جنسي كارگردان ضد ايراني آرگو
رئيس رسانه ملي: منتشر شد

ايران و سوريه سريال مشترك مي سازند
رئيس رس�انه ملي در نشس�ت مش�ترك با وزير اطلاع رس�اني س�وريه و رئيس 
تولي�دات رادي�و و تلويزيون اين كش�ور ب�ر گس�ترش همكاري هاي رس�انه اي 
اي�ران و س�وريه ب�راي س�اخت تولي�دات نمايش�ي فاخ�ر تأكي�د ك�رد. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي رسانه ملي، عبدالعلي علي عسكري، رئیس 
رسانه ملي در نشست مش��ترك با وزير اطلاع رساني س��وريه و رئیس تولیدات راديو و 
تلويزيون اين كشور كه روز گذشته در سوريه برگزار شد، عنوان كرد: فرهنگ و تمدن 
مشترك میان دو كشور به ويژه فرهنگ ايستادگي و مقاومت كه مردم دو كشور به معناي 
واقعي آن را متجلي ساخته اند مي تواند مبناي بسیار خوبي براي همكاري هاي مشترك 
رسانه اي تهران- دمشق باشد. رئیس سازمان صدا و س��یما از آمادگي كامل جمهوري 
اسلامي ايران براي گسترش فعالیت هاي فرهنگي خبر داد و تصريح كرد: در اين چند 
سال اخیر، سوريه در يك جنگ تحمیلي گسترده كه از طیف امريكا و صهیونیسم هدايت 

شده و مي شود، لطمات بسیاري خورده است. 
علي عسكري آمادگي سازمان صدا و سیما را براي تولیدات فاخر در حوزه هاي مختلف 
فیلم و سريال، مستند و خبري اعلام كرد و افزود: به افق همكاري هاي دو كشور بسیار 
امیدوارم و ان ش��اءالله بتوانیم دست در دس��ت هم بعد از اين جنگ تحمیلي گسترده، 
سوريه را با هم بس��ازيم. در اين نشس��ت رامز ترجمان، وزير اطلاع رساني سوريه نیز با 
تشكر از حمايت هاي جمهوري اسلامي ايران گفت: ما آماده ايم تا با كشور دوست و برادر 
همكاري هاي گسترده اي در حوزه راديو و تلويزيون داشته باشیم. وي به سابقه طولاني 
سوريه در تولیدات نمايشي اشاره و بیان كرد: ما تا قبل از جنگ به لحاظ اين تولیدات در 
میان كشورهاي عربي رتبه اول را داشتیم و همچنان پتانسیلي بزرگ در اين زمینه داريم 

كه مي توانیم در جهت حمايت و تبلیغ فرهنگ مقاومت از آن استفاده كنیم. 

    خبر

    فرزين ماندگار 
ظاهراً مديران س�ينمايي به تئوري قحط الرجال در 
س�ينما اعتقاد زيادي دارند؛ تئوري اي كه مي گويد 
تنها ماييم كه توانايي اداره ام�ور را داريم و ديگران 
باي�د از مواه�ب اي�ن توانمن�دي بي به�ره بمانند . 
در میان برخي قومیت ها در زمان باس��تان رس��م بود كه 
براي بیرون نرفتن ثروت از خانواده و فامیل با اغیار وصلت 
نمي كردند و به عبارتي كس��ي را میان خود راه نمي دادند، 
وضعیت حال حاضر مديريت س��ینما در كشور هم تقريباً 

همین شرايط را به ذهن متبادر مي كند. 
متأس��فانه در مديريت سینمايي كش��ور، مجموعه اي از 
افرادي محدود كه ب��ا يكديگر رابط��ه خانوادگي و منافع 
شخصي مشترك دارند، بسیاري از كانون هاي مديريتي را 
در دست گرفته اند و س��اختاري از چندشغله ها را تشكیل 
داده اند كه همین رابطه ها مأمني براي فس��اد و رانت بازي 

شده است. 
در روزهايي كه بحث چگونگي هزينه كرد 20 میلیاردتومانى 
جش��نواره فیلم فجر همچن��ان جاي بحث و نظ��ر و انتقاد 
است، هستند مديراني كه از قبل داشتن چندين شغل در 
مديريت سینمايي حقوق و پول هاي بي حساب و كتابي به 

جیب مي زنند. 
به عنوان مثال مهدي يزداني، مديرعامل فعلي مؤسسه هاي 
رسانه هاي تصويري كه اخیراً به اين سمت گماشته شده 
در دو دوره دبیري رضا میركريمي در جشنواره بین المللى 
فجر، سمت معاون امور اجرايي جشنوار ه را بر عهده داشته 
و در كنار اين سمت مس��ئول امور مالي و اداري جشنواره 
نیز مستقیماً زير نظر ايشان بوده و همه هزينه ها زير نظر 
يزداني خرج شده است )جشنواره اى 8 میلیاردي كه كسي 

تا به امروز در باره ريز هزينه كرد آن جوابي نداده است(.
پسر میركريمي)دبیر جش��نواره( كه از همان روز نخست 
نقد هاي زيادي به گماردنش در سمت مديريت پشتیباني 
جش��نواره وارد بود نی��ز مس��تقیماً زير نظ��ر يزداني كار 

كرده  است. 
نكته جال��ب اينك��ه دقیقاً در هم��ان ايام ك��ه يزداني در 
جشنواره بین الملل فیلم فجر اين مسئولیت ها را داشته، 
مدير اداري- مالي بنیاد رودكي نیز بوده و اكنون مش��اور 
عالي و مالي مديرعامل خانه سینماست كه براي هر كدام 
از اين س��مت ها حقوق درياف��ت مي كند، اخی��راً هم كه 
شاهسواري مدير 11 ش��غله خانه سینما و يار غار يزداني، 

عضو هیئت امناي مؤسس��ه رس��انه هاي تصويري )يعني 
جايي كه يزداني مدير عامل آن است( شده است. در كمال 
تعجب و ناباوري اخیراً يزداني ب��ا حكم حیدريان )رئیس 
سازمان سینمايي( به عنوان دبیركل ستاد صیانت و مبارزه 
با تكثیر و عرضه غیر مجاز آثار سینمايي و سمعي و بصري 

منصوب شده است. 
جالب اس��ت كه اين حلقه محدود همزمان سیاست هاي 
سینمايي دولت و صنف را با هم مديريت مي كند، در واقع 
صنف خانه سینما در پنج سال اخیر نه صرفاً در تعامل با 
دولت، بلكه به عنوان بازوي دولت عمل كرده است و همین 
رويكرد باعث شده سر بسیاري از اعضاي زحمتكش صنف 

بي كلاه بماند. 
آيا واقعاً بین داشتن اين همه مسئولیت ريز و درشت يك 
فرد و بده بستان هاي پس��ت هاي مديريتي هیچ شبهه اي 
نیس��ت؟ در خوش��بینانه ترين حالت اگر بپذيريم كه در 
اين وسط هیچ رانت و امتیازي به كسي داده نمي شود، آيا 
مي توان بر اين گزاره پاي فشرد كه آيا مسئولیت هاي اين 
فرد آنقدر تخصصي و حرفه اي است كه هیچ كس ديگري 

روي اين كره خاكي نیست كه بتواند آنها را انجام دهد؟
اعتماد نكردن به جوان ها و نیروهاي تازه نفس��ي كه پشت 
درهاي مديريت بسته و تنگ نظرانه و محفلي سازمان ها و 
نهادهاي دولتي گیر كرده اند، بلیه اي است كه ديگر به امري 

عادي تبديل شده است. 
تنگ نظري مديريتي به قدري افكار برخي مديران سینمايي 
را احاطه كرده كه اساساً به نیروهاي جديد و افكار تحول خواه 
اجازه حضور و عرض اندام در عرصه سینما داده نمي شود و 
مي توان دلیل اصلي عقب ماندگي هاي فكري و اجرايي در 

سینما را به همین مسئله مربوط دانست.

نگاهي به حلقه بسته و تنگ مديريت هاي سينمايي

رواج چند شغلي گري در سينما


